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جبلی در دانشگاه شریف: 
 اگر در دوره من بود 

 تمام تلاشم را می کردم 
عادل فردوسی پور نرود

نشست های  برگزاری  راستای  در 
دانشجویی رئیس سازمان صداوسیما، ظهر 
سه شنبه سوم خرداد ماه پیمان جبلی، 
با دانشجویان دانشگاه صنعتی شریف در 
محل این دانشگاه، دیدار و گفت وگو کرد. 
در این دیدار نمایندگان تشکل های مختلف 
دانشجویی به قرائت بیانیه ها و خواسته های 
خود از رئیس سازمان صداوسیما پرداختند. 
همان طور که پیش بینی می شد، باز گرداندن 
چهره های محبوب تلویزیون، به ویژه عادل 
فردوسی پور مقابل دوربین های رسانه ملی، 
تقریبا خواسته  مشترک تمام تشکل ها بود 
که در دیدار به رئیس صداوسیما مطرح شد 
و همراهی و شعار دانشجویان حاضر را به 
همراه داشت. دانشجویان دانشگاه صنعتی 
شریف وقتی صحبت از عادل فردوسی پور 
به میان آمد، شعار دادند که او باید برگردد.  
یکی از نمایندگان دانشجویان، صراحتا عنوان 
کرد که در ابتدای انتصاب پیمان جبلی به 
ریاست سازمان صداوسیما، رویکرد او به 
پاره ای اتفاقات مثبت و قابل دفاع بود، اما الان 
چه اتفاقی افتاده که عقب گرد کرده است؟در 
ادامه این مراسم رئیس صداوسیما درباره 
بازگشت عادل فردوسی پور و دیگر چهره ها 
به تلویزیون هم چنین گفت: اگر در یک بازی 
تیمی، سرمربی برنامه و هدف نداشته باشد و 
قدر بازیکن هایش را هم نداند و نداند چطور 
بازیکن ها را بچیند، بازی به هم می خورد. 
بازیکن ها هم هر کدام باید جایی که به آنها 
گفته شده، بازی کنند. اگر قهر کنی و بروی 
هر قدر هم حرفه ای باشی سرمربی می گوید 
برو با هر تیمی  می خواهی بازی کن. نمی توان 
تک وجهی به موضوع نگاه کرد. برای یک 
بازی باید همه عوامل با هم هماهنگ باشند. 
موضوع آقای فردوسی پور در دوره بنده اتفاق 
نیفتاد اگر دوره من بود تمام تلاشم را می کردم 
که نرود البته نمی گویم معجزه می کردم ولی 
تلاشم را می کردم. الان هم تلاش می کنیم 
از توانایی های ایشان استفاده کنیم. پیمان 
جبلی افزود: من میراث دار وضعیتی هستم 
که سه سال پیش اتفاق افتاده و باید حلش 
کنم. فکر می کنید با یک امضای طلایی جبلی 
حل می شود، خیر اینطور نیست. ما باید قدر 
سرمایه هایمان را بدانیم اما مساله دوطرفه 
است فرد مقابل ما هم باید قوانین بازی را 
بپذیرد و بخواهد، ما هم باید قدرش را بدانیم. 
برادر عزیزمان آقای فردوسی پور نظرات 
خاص خودش را دارد. تمام تلاشم را می کنم 
هیچ سرمایه ای را از دست ندهیم امیدوارم خدا 
کمک کند بتوانیم انجام دهیم؛ البته عرض 
کردم مسأله دوطرفه است. او همچنین از برخی 
مجری های روی آنتن گفت که درخواست 
حقوق زیادی دارند و اضافه کرد: برخی از 
مجری ها هم هستند که دو روز است آنتن 
دارند و روز به روز هم دستمزدهای بیشتری 
می خواهند. جبلی در پاسخ به پرسش دیگری 
درباره پخش اعتراضات مردمی گفت: این ما 
بودیم که اعتراضات اصفهان را پخش کردیم 
و برخی نمی خواستند و خودشان هفته بعدش 
هم برای صداوسیما و هم مردم اصفهان خط 
و نشان کشیدند چون می خواستند مردم به 
کف خیابان بیایند. اما ما شعار »ننگ ما ننگ ما 
صداوسیمای ما« را پخش کردیم. هر رسانه ای 
در دنیا در پوشش اعتراض مدلی دارد ما هم 
استثنا نیستیم. هرکدام از این اعتراض ها مدلی 
را لازم دارد. وی در پاسخ به پرسش دیگری 
درباره حذف ربنای شجریان و همچنین پخش 
موسیقی ها و سریال های سخیف و کم مایه 
گفت: ویروسی که باعث شد این عوارض در 
بدنه محتوای رسانه دیده شود همین است 
که به هر قیمتی باید آنتن را پر کرد. وقتی 
مثلا فکر می کنند روزی پانصد قطعه موسیقی 
پخش کنند. مگر چقدر می شود محتوای فاخر 
داشت. رو آوردیم به پر کردن آنتن به هر قیمتی 
و به لایه های پنهان در متن توجه نکرده ایم. 
نه مرجعیت و نه کیفیت را حفظ نکرده ایم. 
مخاطب هم خوشش نمی آید. طبیعی است 
رویشان را برمی گردانند. برای اینها همان 
عمل جراحی لازم است تا آن دمل را حذف 
کنیم. رئیس رسانه ملی عنوان کرد: اینها نتایج 
طبیعی سیاست های گذشته بوده است. احتیاج 
به صبر و تحمل دارد. جبلی درباره تبلیغات 
بازرگانی یادآور شد: دل ما هم خون است چه 
بگوییم. تبلیغات بازرگانی از این حیث که 
معرفی محصولات کشور است خوب است اما 
چون مجبوریم محتوایی را تحمل کنیم که 
سوهان روح مخاطب است بد است ان شاا... 
هم کمی و کیفی تغییر دهیم. وی در پاسخ 
به انتقاد دانشجویی از حضور سلبریتی ها در 
برنامه های نوروز و تحویل سال بیان کرد: در 
سلبریتی محوری در نوروز حق دارید ما هم 
شرمنده شما شدیم و باید عذرخواهی کنیم. 
وی درباره پخش سرود »سلام فرمانده« به 
شکل ایدئولوژیکش اظهار کرد: صادق باطنی 
که مدیر شبکه امید شده است فردی است که 
زندگی خود را روی نوجوان ها گذاشته و در 
همین دانشگاه شریف هم فعالیت کرده است. 
گفتند »سلام فرمانده« ایدئولوژیک است بله 
هست مگر ایدئولوژی بد است؟ اگر اعتقاد 
داریم ایدئولوژی ما انقلاب اسلامی است پس 

از آن هم حمایت می کنیم. 
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عمان و قطر به دنبال میانجیگری 

با توجه به سفر اخیر امیر و وزیر امور خارجه قطر به ایران 
و اظهارنظر آنها در اروپا مبنی بر اینکه مقامات ایران موافقت 
خود را با احیای برجام اعلام کرده اند، این موضوع نشان 
می دهد، گفت وگو هایی که واسطه های برجامی در حال 
انجام آن هستند، می تواند سرنوشت برجام را دگرگون سازد. 
دو کشور عمان و قطر به دنبال این هستند که میان ایران و 
آمریکا میانجیگری کنند، مصداق این موضوع سخنان امیر 
قطر درباره  برجام است، هرچند که در ایران این صحبت ها 
تکذیب شد، اما به نظر می رسد این مباحث امید ها برای 
احیای برجام را زنده کرده است.  از سویی احتمال اینکه 
ایران و آمریکا بر سر موضوع سپاه به توافق دست پیدا کنند، 
بسیار زیاد است، زیرا این مسأله، اختلاف اصلی برای احیای 
برجام در حال حاضر قلمداد می شود، بنابراین انتظار اینکه 
در روز های آینده یخ مذاکرت آب شود و ما اخبار جدیدی 
مبنی بر از سرگیری مذاکرات بشنویم بسیار زیاد است. از 
سوی دیگر با توجه به اینکه سفر رئیس جمهور به عمان 
برای دومین بار انجام می شود، به نوعی یکی از دلایل این 
سفر می تواند وضعیت برجام بوده باشد، این گونه به نظر 
می رسد که اگر سفر امیر قطر به ایران و تور اروپایی او بدون 
نتیجه بود، به طور قطع رئیسی به عمان نمی رفت، همچنین 
ممکن است، موضوع زندانیان آمریکایی نیز بین دو طرف 
حل و فصل شده باشد. با توجه به اینکه وضعیت برجام به 
اراده سیاسی دوطرف بستگی دارد، به نظر می رسد باید 
در آینده نزدیک منتظر تعیین تکلیف پرونده هسته ای و 
گفت وگو های وین بود، این در حالی است که ایران و آمریکا 
به عنوان اعضای اصلی برجام به احیای توافق هسته ای 
نیازمند هستند، اما دلایل هر کدام برای این موضوع 

متفاوت است. 

معاون رئیس جمهور: 
 بنای دولت بر این است کسی نباشد که 

برای نان شب محتاج باشد
معاون امور مجلس رئیس جمهوری گفت: شاید بخشی 
از اصلاح و توزیع عادلانه یارانه ها به خاطر همین است که 
ما دیگر فقیر مطلق نداشته باشیم. حدود ۱۲ میلیون نفر در 
کشور چنین وضعی دارند و باید از این مرحله عبور کنیم و 
نگاه و توصیه هایی که امام داشتند را امروز عملیاتی کنیم. 
سیدحمید حسینی با اشاره به اینکه ۱۲ میلیون نفر در کشور 
دچار فقر مطلق داریم، گفت: در همه حوزه های سیاسی، 
فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و سیاست خارجی الان کسانی 
دست اندرکار هستند که باور و اعتقاد دارند و دچار استحاله، 
تغییر یا تجدیدنظر در افکارشان نشده اند. از این جهت فرصت 
خوبی است که ما بیشتر توجه داشته باشیم و اندیشه های امام 
را بیان کنیم تا اینکه گفتمان غالب در کشور شود. با توجه به 
شرایط امروز جامعه، فکر می کنید کدام یک از ویژگی های 
امام خمینی)س( باید بیشتر برای مردم تبیین و ترویج شود؟ 
امام شخصیتی است که منشأ یک تحول اساسی در کشور 
شد. یعنی یک تغییر بنیادین ایجاد شد و در وهله اول فکر 
و اندیشه مردم را متحول کرد و بعد هم نظام شاهنشاهی به 
یک نظام اسلامی تبدیل کرد. این تحول باید همیشگی باشد. 
یعنی »نظام انقلابی« که مقام معظم رهبری گفته اند معنایش 
این است که »تحول خواهی« باید همواره وجود داشته باشد. 
بعد از انقلاب برخی ملی گراها گفتند که انقلاب پیروز شده 
و مردم باید به خانه ها بروند و ما کار را دنبال می کنیم. امام 
فرمودند مردم باید در صحنه باشند. بعدا دوراندیشی امام 
را شاهد بودیم که اصرار داشت که خود مردم در تعیین 
نظام جمهوری اسلامی دخیل و در مسائل مختلف حضور 
داشته باشند. لذا روحیه تحول خواهی و انقلابی و تکیه امام 
به مردم را در مقاطع مختلف احتیاج داریم. نگاهی که امام به 
محرومین جامعه داشتند؛ بسیار مهم بود و الآن هم اهمیت 
دارد. بنای دولت هم بر این است که فقر مطلق را از بین ببرد 
و کسی نباشد که برای نان شب محتاج است. شاید بخشی 
از اصلاح و توزیع عادلانه یارانه ها به خاطر همین است که ما 
دیگر فقیر مطلق نداشته باشیم. حدود ۱۲ میلیون نفر در 
کشور چنین وضعی دارند و باید از این مرحله عبور کنیم و نگاه 
و توصیه هایی که امام داشتند را امروز عملیاتی کنیم. در بحث 
سیاست خارجی هم امام روحیه »استکبارستیزی« داشتند و 
اینکه ما باید خودباوری و اعتماد به نفس داشته باشیم و متکی 
خودمان باشیم. این هم نیاز هست و باید این موارد را دنبال 
کنیم. بالأخره حرف ها، ایده ها و آرمان های امام چون برگرفته 
از آموزه های الهی هست و با فطرت پاک آدمی سازگاری 
دارد، کهنه نمی شود؛ که فقط مربوط به وقت خاصی باشد. 
آنچه که رهبری در بیانیه گام دوم هم به عنوان »شعارهای 
زنده انقلاب« اشاره کردند، بحث »عدالت«، »استقلال«، 
»آزادی«، »اخلاق«، »معنویت«، »عقلانیت«، »اخوت« و 
»عزت« چیزهایی است که امام مطرح کرده و تاریخ مصرف 
ندارد. همیشه اینها باید یادآوری و تذکر داده شود و ما نیاز 
به امام و افکار و اندیشه امام داریم؛ مخصوصا نسل جوانی که 
در دوران امام حضور نداشتند. بالأخره نسل ما یادشان هست 
و هنوز صدای امام در گوششان طنین انداز است. ولی برای 
نسل جوانی که امام را ندیده اند، دائم باید اینها یادآوری و تکرار 
شود؛ که ان شاءا... این خط و راهی که امام باز کرده اند استمرار 
داشته باشد. خوشبختانه افکار امام فراتر از مرزهای کشور ما 
در خیلی جاها مورد استقبال قرار گرفته؛ هم در جهان اسلام 
و هم در هر جایی که آزادی خواهانی هستند. مثلا شما ببینید 
که در آمریکای لاتین چه اقبالی نشان می دهند. من وقتی 
وزیر فرهنگ بودم در یکی از نمایشگاه های کوبا شرکت کردم. 
با وزیر فرهنگ و معاون رئیس جمهور داشتیم از نمایشگاه 
بازدید می کردیم. وقتی به غرفه کشور ما رسیدیم، روی جلد 
یک کتاب عکس امام بود. این کتاب به انگلیسی ترجمه شده 
بود. وزیر فرهنگشان همین که عکس امام را دید، مجذوب 
شد و تورق کرد. ولی چون آنها یک زمان مستعمره اسپانیا 
بوده اند، ما باید اینها را به اسپانیایی ترجمه کنیم که مردم 

بتوانند استفاده کنند. 

یـادداشـــت

نــــکته

  علی بیگدلی 
تحلیلگر مسائل بین الملل

آرمان ملی-  احسان انصاری: درحالی که دولت با مشکلات مختلف مواجه است، اصلاح طلبان از کنش تأثیرگذار در فضای فعال جامعه برخوردار نیستند. جریان اصلاحات مدعی 
برنامه محوری است و این مهم را درگذشته نیز نشان داده است. با این وجود به نظر می رسد علاوه بر اینکه اصولگرایان برنامه منسجمی برای عبور کشور از وضعیت اقتصادی موجود 
ندارند، اصلاح طلبان نیز با چنین شرایطی مواجه هستند. کنشگری اصلاح طلبان نسبت به وضعیت موجود به دادن بیانیه از سوی برخی احزاب فعال تر این جریان تقلیل پیدا کرده 
است. این در حالی است که انتظار مردم از جریان اصلاحات به عنوان یک جریان تفکرساز و تأثیرگذار در ساحت های مختلف زندگی مردم این است که برای مشکلات کنونی کشور 
و مردم راه حل و برنامه ارائه کنند. »آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی این موضوع و همچنین چالش ها و فرصت های پیش روی دولت با محمد سلامتی، فعال سیاسی اصلاح طلب 
و وزیر اسبق کشاورزی گفت وگو کرده است. سلامتی معتقد است: »شرایط کنوني ایران بسیار حساس است. از یکسو مشکلات اقتصادی و از سوي دیگر مشکلاتی که از خارج به 
جمهوري اسلامي ایران تحمیل می شود، شرایط را برای دولت و مردم سخت کرده است. اصلاح طلبان با درک عمیق همین موضوع، اصل را بر ضرورت کمک برای کاهش مشکلات 
مردم می دانند، اما از آنجا که هیچ نقشي در قدرت و تصمیم گیری ندارند، آمادگي کامل براي ارائه پیشنهادات لازم به رقیب در قدرت دارند. براي اکثر آنها مهم نیست که چه گروه و 

جناحی این بار را از روی دوش مردم بردارد، بلکه مهم انجام این کار است.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

 جریان اصلاحات امروز در کجای بازی قدرت 
قرارگرفته است و آیا اصلاح طلبان از تأثیرگذاری 

گذشته در جامعه برخوردار هستند؟
 ۲ شکست اصلاح طلبان در انتخابات 
مجلــس شــوراي اســلامي در ســال 
۱398و انتخابــات ریاســت جمهوري 
در سال۱400نشــان داد که این جناح 
اکنون دیگر از وجهه ای که درگذشــته 
داشته، برخوردار نیست و به همان نسبت 
نیز تأثیرگذاری گذشــته را در شــرایط 
حاضر ندارد. اما جریان اصلاحات جریان 
ریشــه داری اســت که قوی ترین رقیب 
جریان مقابل اســت. انتخابات مختلف 
نشان دادند که جریان اصلاحات نماینده 
بالقوه اکثریت جامعه اند. این دوشکست به 
هر دلیلی که بود،  براي جریان اصلاحات 
تازگي ندارد. پیش از آن هم شــرایطي 
پیش  آمده است که جریان اصلاحات از 
قدرت کنار زده  شده بود اما پس از مدتی 
به قدرت برگشته اســت. بنابراین نباید 
وضع فعلي اصلاح طلبان را غیرمنتظره و 

بي سابقه تلقي کرد.  
 جریان اصلاحات چه برنامه ای 
برای وضعیت موجود و چالش های 

کنونی جامعه دارد؟
اگرچه اصلاح طلبان در قدرت نیستند 
دهند،  ارائه  اجرا  براي  برنامه ای  تا 

اما قاعدتا باید برنامه ای حداقل به  منظور معیار سنجش 
برنامه های رقیب داشته باشند. این کاري است که »جبهه 
اصلاحات« باید انجام دهد. ظاهرا این جبهه به دنبال این 
مهم هست. اما به نظر من از مهم ترین محورهای برنامه که در 
شرایط حاضر باید به آنها اشاره کرد عبارت اند از: ا- حمایت 
جدي و همه جانبه از تولید اعم از کالا و خدمات به خصوص در 
بخش های کشاورزي و صنعت. ۲- تنظیم روابط بین المللی، بر 
اساس تسهیل هرچه بیشتر مراودات اقتصادي در جهت کمک 
به تولید ملي و جذب سرمایه گذاری. 3-  تحرک سیاسي براي 
نقش آفرینی مثبت در جهت کاهش تنش ها در منطقه و حتی 
خارج از منطقه با توجه به ظرفیت و پتانسیل بالاي سیاسي. 
این امر که در جهت ثبات سیاسي و تقویت مراودات دوجانبه 
و یا چندجانبه است، به سود روابط اقتصادي و تجاری ایران 

نیز خواهد بود. 
 مانیفست و استراتژی اصلاح طلبی در شرایط 

کنونی چه می گوید؟
شرایط کنوني ایران بسیار حساس است. از یک سو مشکلات 
داخلي و از سوي دیگر فشارها و مشکلاتی که )تحریم های 
ظالمانه( از خارج به جمهوري اسلامي ایران تحمیل می شود، 

وضعیت را برای دولت و مردم سخت کرده است. 
اصلاح طلبان با درک عمیق همین موضوع، 

اصل را بر ضرورت کمک به کاهش مشکلات 
اقتصادی مردم می دانند. اما از آنجا که هیچ 
نقشي در قدرت و تصمیم گیری ندارند، 
آمادگي کامل براي ارائه پیشنهادات لازم 
به رقیب در قدرت دارند. براي اکثر آنها مهم 
نیست که چه گروه و جناحی این بار را از روی 
دوش مردم بردارد بلکه مهم انجام این کار 
است. بنابراین در شرایط کنوني اصلاح طلبان 

که صرفاً نظاره گر امور هستند اما آمادگي 
کامل دارند تا نظرات مشورتي خود 

را به دولت و مسئولان ارائه 
دهند. 

 آیا جریان اصلاحات 
به یک جریان منزوی 
تبدیل شده که قدرت 
منطبق کردن خود را با 
شرایط موجود ازدست  

داده است؟
به  اصلاحات  جریان 
خوب  پشتوانه  دلیل 
مردمي، سالیان متمادي 

بخش هایی از قدرت را در اختیار داشته است. نباید با یکی 
دوشکست این جریان را منزوی شده تلقي کرد. بدیهي است 
که جریان اصلاحات باید تلاش کند تا اشکالات خود را در 
زمینه برنامه ها، سیاست ها و سازمان دهی 
برطرف کند تا مجددا آماده کسب قدرت 
شود. این فرایند عمل سیاسي همه احزاب 
و جناح های سیاسي در دنیاست. هیچ حزب 
و جناحی در دنیا و به تبع آن در ایران قادر 
نیست همواره قدرت را در اختیار داشته 
باشد. اصولاً در اختیار قرار گرفتن قدرت 
توسط یک حزب در بلندمدت به دلیل 
احتمال تثبیت اشتباهات و نهادینه شدن 
ضعف ها، به سود مردم و حتی خود آن 

جریان نیز نیست. 
 اصلاح طلبی در نقد وضعیت موجود 

به چه مواردی اشاره می کند؟
اگر بخواهیم به وضع موجود به طور خلاصه 
اشاره داشته باشیم، به نظر من می توان اذعان 
داشت که نمادهای وضع موجود عبارتند از: 
گراني و تورم و نداشتن  برنامه مسنجم که 
همه این موارد ناشي از کم  تجربگی برخی از 
مدیران است. این نارسایي قابل پیش بینی 
بود. همان طور بنده در مصاحبه قبلي بر آن 
تأکید کردم. من به سهم خود دوست داشتم 
آقاي رئیسي با به کارگیری افراد مجرب تر 
جناح خود در کارش که مربوط به مردم 
است موفق شود. امیدوارم با تجدیدنظر در 

انتخاب برخی مدیران موفق شود. 
 چرا اصلاح طلبی در بیرون از ساحت قدرت توانایی 
تأثیرگذاری خود را تا حدودی از دست داده است. در 
این شرایط چه رسالتی برای جریان اصلاحات در بیرون 

از قدرت قائل هستید؟
متأسفانه باید اذعان کرد که احزاب و گروه های اصلاح طلب 

به تدریج ارتباط خود را با بدنه جامعه ای که 
به عنوان نماینده آن محسوب می شدند، اگر 
نگوییم قطع کرده اند، لااقل کم کرده اند. این 
مهم موجب شده تا آنها نتوانند مطالبات 
و نیازهای واقعي اقشار مختلف جامعه را 
به درستی درک و پیگیری کنند. لذا عمدتاً 
در مسیر خرده کاری و امور غیرسازنده گام 
برمی دارند. به همین دلیل به نظر من لازم 
است تا در درجه اول اصلاح طلبان این ضعف 
مهم را چاره جویی کنند. در این راه ارتباط 
منظم با بدنه اجتماعي اولین قدم لازم است. 
از  شما  آسیب شناسانه  تحلیل   
عملکرد دولت سیزدهم چیست و چه 
نقاط قوت و ضعفی در دولت 

مشاهده می کنید؟
به نظر من تحرک و تلاش 
دولت به خصوص شخص 
درخور  رئیسي،  آقاي 
تحسین است. اصولاً اگر 
قرار باشد دولتمردان براي 
مردم کار کنند نباید شب و 
روز بشناسند. این ویژگي 
در عمل آقاي رئیسي نمایان 

است. ولي اگر با این ویژگي مطلوب درست 
برخورد نشود، به  مثابه دور خود چرخیدن 
خواهد شد. بی تردید اگر آقای رئیسي 
کارها را به افراد باتجربه تر و باتدبیرتر 
جناح خود واگذار می کرد، موفق تربود. 
 چرا دولت درحالی که هنوز 
را حل  بین المللی  چالش های 
نکرده تلاش می کند دست به 
اصلاحات اقتصادی در درون 
امروز  شرایط  آیا  و  بزند 
جامعه چنین اجازه ای 

به دولت می دهد؟
من  نظر  به 

نباید در جهت اصلاح امور اولویتي براي اقدامات مربوط به 
خارج یا داخل قائل شد. اقدام در هر دو عرصه لازم و ملزوم هم 
هستند. در داخل نیز به نظر می رسد مهم ترین کار تمرکز بر 
حمایت از تولید است این کار موجب ایجاد فرصت های شغلي، 
ایجاد درآمد و جذب سرمایه ها به سمت سرمایه گذاری مفید 
و مولد می شود. چنین برنامه ای به تدریج شرایط را برای 
اصلاحات اقتصادي مهیا می کند. در غیر این صورت ما شاهد 

تورم بیشتر و تولید کمتر خواهیم بود. 
 مهم ترین دلایلی که دولت هنوز نتوانسته با 
کشورهای غربی بر سر برجام به نتیجه برسد را چه 

می دانید؟
در این مورد باید توجه داشت که بخشي از مشکلات 
مربوط به اینکه هنوز مساله برجام حل نشده، مربوط به  
طرف مقابل است. من هم قبول دارم که دولت باید در مقابل 
زیاده خواهی های آمریکا و غرب بایستد. زیاده خواهی های 
آمریکا در برخی موارد بی پایه، مبهم و نامعقول است. منطق 
خود آنها حکم می کند که در برخی موارد کوتاه بیایند 
ولي این کار را نمی کنند. مثلا یکي از موارد مهم اختلاف 
موضوع خارج کردن سپاه پاسداران از لیست سازمان های 
تروریستي است اما آمریکا فعلًا حاضر به کوتاه آمدن در 
این زمینه نیست. این در شرایطی است که: ا-  چند مرکز 
تصمیم ساز در آمریکا به دفعات لزوم خارج کردن سپاه را از 
لیست گروه های تروریستي براي انجام توافق برجام که منافع 
ملي آنها را تأمین می کند، به دولت بایدن گوشزد کرده اند. 
۲-  بسیاري از شخصیت های سیاسي و رسانه های گروهي 
آمریکا بر بی معنی بودن حضور سپاه در لیست تروریستي 
درحالی که تحریم های شدیدي آمریکا علیه آن وضع کرده 
است، تأکید کرده اند. 3-  برخي از دولتمردان آمریکا من جمله 
برخي از مسئولان وزارت امور خارجه و وزارت دفاع صریحا یا 
تلویحا پیشنهاد داده اند نه کل سپاه بلکه صرفاً بخشي از سپاه 
که مأموریت خارج از کشور دارد را باید در لیست تروریسم 
نگه داشت. 4-  برخي از شخصیت های اروپایي و مسئولان 
اتحادیه اروپا هم بر عجیب بودن مقاومت مقامات آمریکا در 
خارج کردن سپاه از لیست تروریستي که 
صرفاً جنبه تشریفاتي دارد، تأکید دارند 
اما به رغم همه اینها مسئولان آمریکایي 
به دلیل اختلافات داخلي، نتوانسته اند 
تابه حال در این زمینه تصمیمي بگیرند. 
بي تصمیمي بایدن رئیس جمهور آمریکا 
ظاهراً ناشي از ضعف اراده سیاسي وي 
است. ویژگي اي که ترامپ عکس آن را 
داشت و باعث ایجاد گره های گوناگون سر 
راه احیاي برجام شد. اما مشکل در جبهه 
دشمن هرچه باشد بی تردید می توان با 
تدابیري در جبهه خودي آنها را اگرنه کاملا 
حل کرد بلکه حداقل تعدیل کرد. این کار 
از عناصر باتجربه تر، کارکشته تر و بااراده 
ساخته است که به موقع بتوانند امتیاز 
بگیرند، به موقع قبل از اینکه پارامترهای 

مخرب سر برسند، قضیه را فیصله دهند. 
 چه توصیه ای به مسئولان کشور 
برای عبور از چالش های موجود دارید 
و چه چشم اندازی را پیش روی کشور 

می بینید؟
به نظر من چالش های مهم کشور درحال  
حاضر مشکلات اقتصادي و مسائل سیاسي 
خارجی است. در مورد مسائل اقتصادي دولت باید جو آرامش 
را بر فضای مناسبات اقتصادي حاکم کند. تا صاحبان صنایع 
و مشاغل با آسودگي خاطر در این عرصه عمل کنند. براي این 
کار باید از اتخاذ تصمیمات شتابزده که فضاي کسب وکاررا 
ملتهب می کند، پرهیز کرد. قشر بسیار وسیعی از جامعه 
مطالبات طبقه متوسط را دارند. بخش قابل توجه این مطالبات 
به شغل آنها مربوط می شود. امروزه استفاده از تکنولوژی 
جدید جزء لایتجزاي اقشار وسیعی از جامعه است. باید با 
تدبیر با این کار روبه رو شد. در زمانه ای که مناسبات و مراودات 
در عرصه بین المللی روزبه روز گسترش پیدا می کند و این 
گسترش به دلیل نیاز روزافزون متقابل کشورها به همدیگر 
است، تحکیم روابط خارجي امري مسلم است. باید تلاشي 

مضاعف در این زمینه صورت گیرد. 

    محمد سلامتی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 اصلاح طلبان  اصلاح طلبان 
 برای عبور از مشكلات  برای عبور از مشكلات 

برنامه دارندبرنامه دارند
     تحرک و تلاش دولت به خصوص شخص آقاي رئیسي درخور تحسین است    

     کاهش تأثیرگذاری اصلاح طلبان در جامعه درگذشته هم سابقه داشته است   
     اصلاح طلبان به دنبال برداشتن بار مشکلات از دوش مردم هستند   

     جریان اصلاحات منزوی نشده است    

به نظر من تحرك 
و تلاش دولت 
به خصوص شخص 
آقاي رئيسي، 
درخور تحسين 
است. اصولا اگر قرار 
باشد دولت مردان 
براي مردم كار 
كنند نبايد شب و 
روز بشناسند. اين 
ويژگي در عمل آقاي 
رئيسي نمايان 
است. ولي اگر با 
اين ويژگي مطلوب 
درست برخورد 
نشود، به مثابه 
دور خود چرخيدن 
خواهد شد 

نمادهای وضع 
موجود عبارتند 
از: گراني وتورم، 
نداشتن برنامه 
منسجم كاري. اين 
موارد ناشي از كم 
 تجربگی برخی از 
مديران است. من به 
سهم خود دوست 
داشتم آقاي رئيسي 
با به كارگيری افراد 
مجرب تر جناح خود 
در كارش كه مربوط 
به مردم است موفق 
شود. اميدوارم 
با تجديدنظر در 
انتخاب مديران 
موفق شود


